


»مازال« تصيغ أماني فوزي
ــا يكــون الحديــث عــن التقنيــة مُتقدمًــا، باعتبــار اللــون والخامــة عــاد  جملــة بصريــة بــن حالتــن في الفــن، دائمً
ــراوح  ــا ت ــا في ــى إطلاقه ــة ع ــون البصري ــذا في الفن ــرر ه ــادي. يتك ــكل م ــا بش ــد وجوده ــرة، وتعمي ــة الفك إقام
الأفــكار مكانــة مُتميــزة في غالــب الأحيــان. في تجربــة أمــاني فــوزي شيء يســتحق التأمــل كونــه مبنــيّ عــى أســاس 
البحــث في علاقــة تنظــر عميقًــا في مشــكلة حســية، بغــض النظــر عــن امتلائهــا برمزيــة واضحــة. ذلــك إنهــا وبدرجــة 
كبــرة أعطــت ميــزة للجســد الإنســاني، فيــا بتنــا نشــهد لــه حــالات ومعطيــات ليــس مــن نمــط واحــد، أو تحليــل 
ــا. بيــد أننــا لــن نغفــل امتــاك  ــا دقيقً يســتوجب الســر في مســار منتظــم مثــل نقطــة نتابــع تحركهــا لتنتــج خطً
تلــك الميــزة لوجــودًا آخــر عــر مزاوجتهــا بعنــاصر ومفــردات مــن قبيــل الســمكة، وهــي رؤيــة جنحــت إلى مســاحة 
يتبلــور فيهــا هــذا الحــي باعتبــاره تعبــر عــن بعــد أســطوري. يتضمــن هــذا رغبــة في غــزو العقــل، فيــا تصنــع 
المخُيلــة أجنحــة لــه. عنيــت أن تحليــات غــر منطقيــة مــن هــذا الصنــف أحالــت لغــة الشــكل والفــورم إلى كائنــات 
ــل رأس بــري  ــردة مث ــات المف ــا تمث ــن فيه ــا، ونعاي ــا بوعين ــال، فنحــن ندركه ــع والخي ــن الواق تتوســط مســافة ب
لإمــرأة وســمكة تتراكــب مــع أخــرى، لينقلنــا هــذا الأمــر إلى مــا يشــبه صــورة حلميــة تســتوعب إمكانيــة تجســيدها.

ــا لتجربتهــا ينبنــي عــى علاقــة الحركــة بالســكون، وهــي علاقــة ضديــة،  مــا تضعــه أمــاني فــوزي تيمــة وموضوعً
إذ تنتهــي الأولى عنــد حــدود الثانيــة، مثلــا تبتــدأ الثانيــة في لحظــة فنــاء الأولى. في قامــوس التعريــف لا يقــع كلا 
التعريفــن عــى مســتوى واحــد، بــل لعلهــا يتقاطعــان بشــكل رمــزي، تأسيسًــا عــى ردهــا إلى المعــارف الزمكانية، 
عنيــت إمكانيــة ردهــا إلى فــورم متماســك، أو حركــة جســد، أو انفعــال كائــن في فــراغ. لقــد أمكــن لهــذه الفنانــة 
تحقيــق هــذا التقابــل في فــورم يتجســد فيــه أفــكار تمتثــل لطابــع النحــت بالأســاس، ومــن حيــث تمثــل الحركــة 

فيــه محــورًا رئيسًــا. 

مــا أدركتــه في زاويــة لم تنغمــس كثــراً في مفاهيــم الاســتلهام أن لجــوء الفنانــة أمــاني فــوزي إلى اســتقصاء وضعيــات 
راســخة للكتلــة، إنمــا يترســم علاقــة مــع النحــت المــري خاصــة في اتصــال الفــورم بالقاعــدة ليصنعــا كتلــة صــاء 
تنبنــي عليهــا حركــة الجســد لإمــرأة تصنــع حركتهــا بوحــي مــن الفنانــة نفســها. فيــا تمــد الطــرف إلى كائــن مــن 
ــر يتســم بالوداعــة، أو ســمكة تتعــدد  ــل طائ ــا، مث ــاس به ــا بالقــرب والائتن ــي نتعهدهــا جميعً ــة الت ــا الرمزي بقاي

إحــالات وجودهــا في المــوروث الشــعبي والعقــل الجمعــي بعامــة.

إن منحوتــات أمــاني فــوزي ترغــب في اســتعمال تعريفــات مــن نســيج مختلــف، كونهــا تتعامــل مــع فكــرة الفــراغ 
بينــا لا تفتــأ ترســخ لوجــود يعــرف بــرورة الســكون والصمــت، تأسيسًــا عــى احتيــاج يمتــد مــن فكــرة الفــن إلى 

صــورة لحيــاة بشريــة.  

إجــالاً يمكــن القــول برغبتهــا في صياغــة جملــة بصريــة يتحــد فيهــا الحــي بالمعــرفي، عــى نحــو يتجــاوز في المــرئي 
حــدود المعلــوم والمألــوف، رغــم انتســابه إلى واقــع حميــم يمثــل قاعــدة رئيســة للفكــرة. بــكلام أقــرب، يترتــب عــى 
فكــرة الاســتدامة التــي تدفــع بهــا أمــاني فــوزي إلى مســاحة الفعــل الفنــي جملــة مــن انشــغالات فكريــة وجماليــة، 
ذلــك لأن اختيارهــا لعنــوان معرضهــا »مــازال« لا يبــدو مجــرد إشــارة وانتباهــه إلى حالــة فكريــة أو حســية فقــط، 
وإنمــا في واقــع الأمــر يترســم أيضًــا حــدود معطــى جــالي تبحــث في ماهيتــه وفي كيفيــة اســتثماره، كونــه يتصــل 
بفكــرة فنيــة بالأســاس، فيــا تمتثــل تلــك الرغبــة لتأكيــد التوافــق بــن الفعــل والتصــور، أو التخيــات المشُــاغبة. 
وبحســب مــا أشــارت فــإن الطاقــة الداخليــة باتــت شــاغلها وموضــع بحثهــا، وهــي ليســت إطلالــة عابــرة، خاصــة 
ــد  ــة وفــق تفســر أدبي ق ــس البــر دون ســواهم. إن الطاق ــات بعامــة ولي ــت لمفهــوم يشــمل الكائن ــا امتثل وأنه
ــي  ــا يعن ــة، بم ــك المنطق ــا تتحــرى تل ــي أنه ــف فلســفي. بظن ــه بالقــرب مــن أي تعري ــا عــن وضعيت ــف كليً يختل
انشــغالها بماهيــة الحركــة والســكون ومــا يتضمــن مــن انفعــالات حــادة أو بســيطة، ظاهــرة أو كامنــة. واقــع الحــال 
ــالات  ــات في ح ــرف إلى الكائن ــدت الط ــا م ــانية، إلا أنه ــانية وغيرإنس ــكال إنس ــدة في أش ــا مُجس ــدت فكرته وإنْ ب

تنوعهــا كافــة. 
دكتور/ مصطفى عيسى



‹Still,› Amany Fawzy articulates:
 An optical sentence between two states in art, the discussion about technique always advances,
 considering color and material as the cornerstone of establishing the idea and legitimizing its
 existence materially. This is repeated in the visual arts from their inception, while ideas vary
 in significance most of the time.
 In her experience, something worthy of contemplation emerges as it is built on researching
 a relationship that delves deeply into a sensory problem, regardless of its abundance of clear
 symbolism. She has largely given an advantage to the human body, as we witness cases and
 data that are not of a single pattern or an analysis that requires following a regular path,
 like a point whose movement we monitor to produce an accurate line. However, we cannot
 ignore possessing this advantage through its integration with elements and concepts such as
 fish, envisioning a space where this sensory aspect crystallizes as an expression of a legendary
 dimension. This includes a desire to invade the mind, while imagination creates wings for it.
 I aimed for illogical analyses of this kind to turn the language of form and shape into entities
 that mediate between reality and imagination. We perceive them consciously, witnessing
 representations of singularities like a human head for a woman and a fish overlapping with
another, leading us to what resembles a dreamlike image capable of being embodied.

 What she presents as a theme and subject for her experiment is built on the relationship
 between movement and stillness, which is an antagonistic relationship, as the former ends
 at the boundaries of the latter, just as the latter begins now of the former›s annihilation. In
 the dictionary of definitions, both definitions do not fall on the same level, but perhaps they
 intersect symbolically, based on their return to spatiotemporal knowledge. I aimed for the
 possibility of their return to a cohesive form, or bodily movement, or the reaction of an object
 in space. This artist has managed to achieve this juxtaposition in a form where ideas conform
to the nature of sculpture fundamentally, and movement represents a central axis.

 What I realized, from an angle that did not delve deeply into inspirational concepts, is that
 Amany Fawzy›s resort to exploring entrenched positions of mass, draws a connection with
 Egyptian sculpture, especially in the connection of form with the base to create a solid mass
 on which the body›s movement is based, inspired by the artist herself. While extending to
 an object from the remnants of symbolism that we all witness and identify with, like a bird
 characterized by farewell, or a fish with multiple references to its existence in folklore and
collective consciousness in general.

 Her sculptures seek to use definitions from different textures, as she deals with the idea of
 emptiness while continuously affirming the existence that recognizes the necessity of stillness
 and silence, based on a need extending from the concept of art to an image of human life.
 Overall, her desire can be said to formulate an optical sentence where sensory and cognitive
 aspects converge, surpassing in the visual the limits of the known and the familiar, despite
 its suitability to an intimate reality representing a principal base of the idea. In simpler
 terms, the idea of sustainability that she pushes towards in her artistic space entails a range
 of intellectual and aesthetic preoccupations, as her choice of the exhibition›s title, ‹Still,›
 does not seem merely a signal or attention to a mental or sensory state alone, but in reality,
 it also delineates the boundaries of a given aesthetic that she investigates in its nature and
 how to utilize it, as it is fundamentally related to an artistic idea, while her wish conforms
 to confirming the harmony between action and conception, or mischievous imaginings.
 According to what she pointed out, internal energy has become her preoccupation and
 subject of inquiry, not just a passing glance, especially since it adheres to a concept that
 encompasses all beings, not just humans. The energy, according to a literary interpretation,
 may differ entirely from its situation near any philosophical definition. In my opinion, she
 is exploring that area, which means her preoccupation with the essence of movement and
 stillness and the emotions they entail, whether sharp or simple, manifest, or latent. The fact
 is, even though her idea seems embodied in human and non-human forms, she has extended

to objects in all their varied states.»                                                                Dr. Mustafa Issa
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ما زال!

“في صمت السكون، دع قلبك يستمع إلى أسرار العالم المتحرك. هناك، ستجد الوجود”.

                                                                                  جبران خليل جبران
منحوتات تتجسد بين الثبات والحركة بوسائط متعددة.. 

تتجسد الرمزية في سيمفونية صامتة.. تثير إحساسًا متناقضًا بالسكون..  

تتحاور الشخصيات في لحظات التأمل.. 

تلتقط جوهر المشاعر الإنسانية مسلطة الضوء على الفروق الدقيقة في التعبير..  

التفاعل الكامن في البنية النحتية والضوء والظل..

التواصل مع الروايات الصامتة لكل شخصية.. 

الطاقة الديناميكية وسط الهدوء.. 

محافظة على توازن يثير الخيال.. 

القدرة على دمج الأضداد بسلاسة..

خلق تناغمً يعكس شاعرية الحركة.. جوهر التوقف المؤقت في السكون.. 

“اللحظة الحاضرة هي المجال الذي يكون فيه السكون والحركة. اعتنقه، وستجد السلام الذي يتجاوز كل تفسير”.

                                                                                                                 إيك هارت تول

  الفنانة/ أماني فوزي 

Still!
“In the silence of the stillness, let your heart listen to the secrets of the mov-
ing world. There, you will find the existence.”
Sculptures come to life between stability and movement through various me-
 diums. Symbolism is embodied in a silent symphony, evoking a contradictory
 sense of stillness. Characters engage in moments of contemplation, capturing
 the essence of human emotions, and shedding light on subtle nuances in
 expression. Interaction is inherent in sculptural structure, light, and shadow.
 Communicating with the silent narratives of each character. Dynamic energy
 amidst tranquility, maintaining a balance that ignites the imagination. The
 ability to seamlessly integrate opposites. Creating harmony that reflects the
poetry of motion. The essence of temporary pause within stillness.

 Kahlil Gibran

“The present moment is the field where stillness and movement dance. Em-
brace it, and you will find the peace that surpasses all understanding.”

Eckhart Tolle
Artist / Amany Fawzy
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حنين - برونز - 36×16×19

Longing - Bronze - 36×16×19
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 أماني فوزي »أمانزي« القاهرة - مصر 1972

ــر المجســم - تخصــص »خــزف«،  ــة تشــكيلية، أســتاذ بقســم التعب فنان
كليــة التربيــة الفنيــة - جامعــة حلــوان - القاهــرة - مــر، أعمــل بمفهوم 
معــاصر مســتوحى مــن الطبيعــة والمجتمــع باســتخدام التعبيريــة 
ــة  ــق الأعــال الفني ــة توثي ــات واللجــان: عضــو لجن ــة. النقاب والسريالي
ــم  ــة تحكي ــو لجن ــرا، عض ــدار الأوب ــث ب ــري الحدي ــن الم ــف الف بمتح
جائــزة الدولــة للطفــل المبــدع بالمجلــس الأعــى للثقافــة، عضــو جمعيــة 

خريجــي التربيــة الفنيــة، عضــو العلاقــات الثقافيــة الدوليــة، عضــو لجنــة البيئــة والمجتمــع، عضــو 
المكتــب الفنــي لنظــام اســراتيجيات البحــث العلمــي بجامعــة حلــوان، أبحــاث محكمــة في مجــات 
ــة  ــة والفردي ــة مختلفــة، مستشــار العــاج بالفــن. المعــارض: المشــاركة في المعــارض الجماعي علمي
منــذ عــام 1994-2024، يونيــو 2023 معــرض جماعــي بقاعــة ياســن للفنــون - الزمالــك- القاهــرة، 
ــو  ــو، أغســطس، نوفمــر 2023، مــارس - ديســمبر 2022، ديســمبر 2021، يولي ــو، يولي ــر، ماي فبراي
2020 معــرض جماعــي - قاعــة نــوت للفنــون - الزمالــك - القاهــرة، مــارس 2023 معــرض جماعــي 
ــرا  ــون - دار الأوب ــر الفن ــزف- ق ــون الخ ــون فن ــارس 2022 صال ــرا،  م ــزل والكام ــرض إيي - مع
بالقاهــرة، إبريــل 2011 و فبرايــر 2021 - 2022 معــرض جماعــي »أجنــدة«- مكتبــة الإســكندرية، 
ســبتمبر 2020 معــرض جماعــي »أبيــض وأســود« رســم بقاعــة مركــز الجزيــرة للفنــون- القاهــرة- 
مــر، يوليــو 2018 معــرض خــاص »رؤيــة« بمتحــف محمــود ســعيد - الإســكندرية - مــر،  ينايــر 
2018 معــرض جماعــي »مــر، الصــن« دار الأوبــرا المصريــة، ديســمبر 2017 معــرض خــاص »مــا 
ــف  ــاص “لا شيء 2 “ بمتح ــرض خ ــمبر 2016 مع ــر، ديس ــرة - م ــار - القاه ــود مخت ــن« محم ب
ــة  ــتعمرة الدولي ــي للمس ــرض جماع ــمبر 2014 مع ــر، ديس ــكندرية - م ــعيد - الإس ــود س محم
للفنــون الجميلــة للســراميك - زلاكوســا - صربيــا، ديســمبر 2013 معــرض خــاص “ لا شيء 1”بقاعــة 
ــدولي- ــي - المتحــف ال ــر 2013 معــرض جماع ــون - القاهــرة- مــر،  نوفم ــرة للفن ــز الجزي مرك
كرواتيــا - ســبتمبر 2011  معــرض خــاص »هويــة« جالــري صــاح طاهــر بــدار الأوبــرا المصريــة، 
إبريــل 2011 معــرض جماعــي - نــدوة الفخــار الدوليــة الحاديــة عــرة- مركــز الحــرف التقليديــة 
بالفســطاط، مــارس 2011 معــرض جماعــي بقاعــة قرطبــة، نوفمــر 2010 معــرض جماعــي بقاعــة 
ــو 2010  ــرة، يولي ــه القاه ــق بأتيلي ــب صدي ــة رات ــي بقاع ــرض جماع ــطس 2010 مع دروب، أغس
معــرض خــاص »حــوار بــن الســراميك والزجــاج« بقاعــة راتــب صديــق بأتيليــه القاهــرة، فبرايــر 
ــول الثقــافي 2009  ــة المعــاصرة« بقاعــة مركــز ســعد زغل ــات الخزفي 2010 معــرض خــاص »التركيب
ــو  ــام”، يوني ــرض الع ــداع “المع ــان الإب ــي - مهرج ــرض جماع - 2010 - 2014 - 2017 - 2019 مع
2010  معــرض جماعــي أعــال صغــرة - قاعــة إيزيــس، فبرايــر 2009 معــرض جماعــي »الســفينة« 
بمركــز ســعد زغلــول الثقــافي. بعــض الــورش العمليــة المحليــة والدوليــة:  3 أغســطس 2023 ورشــة 
الخــزف التجريبيــة جائــزة للأطفــال بإســمي - متحــف محمــود مختــار - القاهــرة، أغســطس 2021  
ــن 18 إلى 29 أغســطس 2014  ــك - القاهــرة، م ــون - الزمال ــرة للفن ــز الجزي ــار - مرك ــة الفخ ورش
الملتقــى الــدولي التاســع عــر للفنــون الجميلــة للخــزف - زلاكوســا - صربيــا، مــن 7 إلى 21 يوليــو 
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2013 النــدوة الدوليــة للراكــو )الصداقــة، الخــزف، الطبيعــة( جيســكوفو - كرواتيــا، مــارس 2013 
النــدوة الدوليــة للفخــار الثالــث عــر )الــوادي الجديــد( مــر، فبرايــر 2013 تعــداد ورشــة عمــل 
ــن 15 إلى 29  ــرة م ــتيوه، في الف ــا كريس ــة / آن ــة الدانماركي ــع الفنان ــاون م ــو( بالتع ــوان )راك بعن
ديســمبر النــدوة الدوليــة الحاديــة عــر للخــزف )كــوم أوشــيم - الفيــوم(، ورشــة عمــل للفنــون 
البصريــة بعنــوان )مــا وراء الهويــة( في إطــار اتفاقيــة التعــاون بــن جامعــة حلــوان وبريمــن الألمانيــة 
للتصميــم والفــن والموســيقى منــذ ســنوات )مايــو 2007( ومــن 3 إلى 25 نوفمــر 2007(، القاهــرة 
)مــن 21 يوليــو إلى 9 أغســطس 2008( بريمــن - ألمانيــا، ويمتــد إلى ورشــة العمــل الفنيــة عــام 2011، 

مــن 2006 إلى 2008 ورش العمــل 
المســاعدات  لبرنامــج  المصاحبــة 
المواطنــة«  »حقــوق  في  الكنــدي 
غــر  المنظــات  عمــل  وورش 
الحكوميــة لطابــع البيئــة في منطقــة 
ــل  ــر 2004 ورشــة عم ــش، فبراي الري
للأســتاذ الدكتــور/ أندريــا روشــنبوش 
ــة -  ــون التطبيقي ــة الفن ــتاذ كلي )أس
ــورش  ــرة، ال ــا( بالقاه ــن - ألماني بريم
ــن في  ــر »الف ــة لمؤتم ــة المصاحب الفني
مواجهــة الإيــدز« 1995. الجوائــز: 
ــزف الأولى  ــزة الخ ــو 2010 جائ يوني
»الفــن والجمهــور« شــارع المعــز-

ووزارة  الجميلــة  الفنــون  قطــاع 
مــن  العديــد  نالــت  الثقافــة، 
المعــارض  في  التشــجيعية  الجوائــز 
ــة  ــة، حاصل ــات المصري ــن الجامع ب
عــى عــدة شــهادات تقديــر مــن 
جامعــة  الفنيــة  التربيــة  كليــة 
منهــا  متعــددة  وجهــات  حلــوان 
وزارات الثقافــة والصحــة والصناعــة.
المقتنيــات: 2009 - 2013 - 2017-

وزارة  مقتنيــات   2022  -  2020
الثقافــة - مــر، 2010 مقتنيــات 
مــر،  والتجــارة  الصناعــة  وزارة 
تــم اقتنــاء العديــد مــن الأعــال 
الفنيــة مــن قبــل )مــر، الإمــارات، 
البحريــن، الدنمــارك، ألمانيــا، كرواتيــا، 
ــويسرا(. ــبانيا، س ــا، إس ــا، إيطالي صربي

جسارة - برونز - 11×11×23

Courage - Bronze 11×11×23   
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operation agreement between the University of Helwan and Bremen, Germany, for the design, 
art, and music years ago (May 2007) and from 3 to 25 November 2007), Cairo (from 21  July 
to 9 August 2008) Bremen,  Germany, and extends to the Technical Workshop in 2011.- From 
2006 to 2008, Workshops associated with the Canadian aid program in “Citizenship Rights” 
and NGO workshops for the character of environmental A rich area._ Canada Aid Workshops 
2006: 2008.- February 2004, Workshop of Prof. PhD. Andrea Rauschenbusch (Professor of 
Faculty of Applied Arts, Bremen, Germany) in Cairo. _ Arts workshops accompanying the “Art 
in the Face of AIDS” conference, 1995.

Awards:: June 2010, The First Ceramic Award “Art and Public” ElMoaaz Street, Sector of 
Fine Arts, and the Ministry of Culture.Holds several incentive awards in exhibitions between 
the Egyptian universities. - -Holds several certificates of appreciation from the Faculty of Art 
Education, Helwan University Multiple destinations including the Ministries of Culture, health, 
and Industry.

Collectibles:- 2009, 2013, 2017, 2020, 2022 Holdings of the Ministry of Culture, Egypt.- 2010, 
Holdings of the Ministry of Industry and Trade, Egypt.- Many pieces were acquired by (Egypt, 
UAE, Bahrain, Denmark, Germany, Croatia, Serbia, Italy, Spain, and Switzerland ).

احتضان - برونز - 20×11×18
 Embrace - Bronze - 20×11×18
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AMANY FAWZY “ Amunzie”, CAIRO, EGYPT, 1972

Visual artist, Professor of Three-Dimensional Expression Department, Major “Ceramic”, Fac-
 ulty of Art Education, Helwan University, Cairo, Egypt.I work with Contemporary concepts
 .inspired by nature and society using Expressionism and Surrealism

Syndicates and Committees

 Member of Committee for Documentation of Artworks, Museum of Egyptian Modern Art, _
 Opera House. _ Member of Jury Committee of the State Award for Creative Child, Supreme
Council of Culture. _ Member of Art Education Graduates Association._ Member of Interna-
tional culture relations._ Member of Environment and Society committee._Member of the Tech-
 nical office for scientific research strategies system in Helwan University_ Research arbitrator in
 different scientific journals._ Member of Art therapy committee.

Some Exhibitions:

 Participate in Group and solo Exhibitions since 1994_2024._ June 2023, Group Exhibition,
 Yassin Art Gallery, Zamalek, Cairo._November, August, July, May, February 2023, December,
 March 2022, December 2021, July 2020: Group Exhibition, Nout Art Gallery, Zamalek, Cairo.-
 March 2023: Group exhibition, Easel and Camera Gallery. - March 2022, Ceramic Art Salon,
Palace of Arts, Cairo Opera House. - April 2011, February 2021, 2022: Group Exhibition, “Agen-
 da”, Alexandria Library.- September 2020: Group Exhibition, “Black & White”, drawing, Gezira
 Centre Art Gallery, Cairo, Egypt.- July 2018: Solo exhibition, “Vision”, Mahmoud said Museum,
 Alexandria, Egypt.- January 2018: Group Exhibition “ Egypt, China”, Egyptian Oprah House.-
 December 2017: Solo exhibition, “In-between”, Mahmoud Mokhtar, Cairo, Egypt- December
 2016: solo exhibition, “Nothing 2”, Mahmoud said Museum, Alexandria, Egypt.- December
2014:  Group exhibition of International Fine Art Colony of Ceramic, Zlakusa, Serbia. - De-
cember 2013: solo exhibition, “Nothing 1”, Gezira Centre Art Gallery, Cairo, Egyp.  - Novem-

 ber 2013: Group exhibition, international museum, Croatia,- September 2011: Solo exhibition,
 “Identity”, Gallery of Salah Taher, Egyptian Opera House.- April 2011:   Group Exhibition, 11th
International Pottery Symposium, Fustat Traditional Crafts Center. - March 2011:   Group Ex-
 hibition, Cordoba Gallery. - November 2010: Group exhibition, Drob Gallery. - August 2010:
 Group exhibition, Rateb Siddiq Hall, Cairo Atelier. - July 2010: Solo Exhibition, “A Dialogue
 Between Ceramics& Glass”, Rateb Siddiq Hall, Cairo Atelier. - February 2010: Solo Exhibition,”
 Contemporary ceramic formulations”, Saad Zaghloul Cultural Center Hall.- 2019, 2017, 2014,
 2010, 2009: Group exhibition, Creativity Festival Exhibition “General Exhibition”. - June 2010:
 Group exhibition, Small Works, Isis Hall. - February 2009: Group exhibition, “The Vessel,” Saad
 .Zaghloul Cultural Center

Some local and International Practical workshops :- The 3rd of August 2023, Experimental 
ceramic workshop as a prize for kids under my name, Mahmoud Mokhtar Museum, Cairo.- 
August 2021, pottery workshop, Gezira Centre of Arts, Zamalek, Cairo. - From 18th to 29th of 
August 2014, 19th International Fine Art Colony of Ceramic, Zlakusa, Serbia. - July, From 7th 
to 21st, 2013: International Symposium of Raku (Friendship, Ceramic, Nature) Jeskovo, Croatia 
- March 2013, International Symposium of Pottery XIII (New Valley), Egypt. - February 2013, 
Enumerate the workshop entitled (Raku) in cooperation with the Danish artist / Ana Krestiauh 
- From 15th to 29th of December, The 11th International Ceramic Symposium.(Com Oshim, 
Fayoum).).- Visual art workshop under the title (Beyond Identity) in the framework of the co-
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الحالمة - برونز - 11×9×23
Dreamer - Bronze - 11×9×23
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16×11×20 - Dialogue - Bronze
حوار - برونز - 16×11×20



12

الفارس - برونز - 14×7×18

مهر الليل - برونز - 10×7×17

Night's Pony - Bronze - 10×7×17

 Knight - Bronze -14×7×18  
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تأمل - برونز - 13×11×17

 Contemplation - Bronze - 13×11×17
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فتاة العاصفة - برونز - 15×17×19
 15×17×19 - Bronze -Stormy Girl
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Green Stems - Bronze - 17×11×22
السيقان الخضراء  - برونز - 17×11×22



16

 In the Sunlight - Bronze - 16×8×11 
في ضوء الشمس - برونز - 11×8×16
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Waiting - Bronze - 10×10× 15

الانتظار - برونز - 10×10× 15
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Innocence -Bronze - 12×12×17
براءة - برونز - 12×12×17
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فتاة على اريكة - برونز - 18×9×18 

 Girl on a Sofa - Bronze - 18×9×18
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 Hug - Bronze  14-×10×18 
عناق - برونز - 18×10×14

العزيزة - برونز - 13×10×10

Beloved - Bronze - 13×10×10
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  Light and Darkness -  Bronze -15 ×9×9

نور وظلام - برونز - 9×9×15 
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لحظة صمت - برونز - 6×5×10
Moment of Silence - Bronze - 6×5×10

التميمة - برونز -5×5×17
Amulet - Bronze - 5x5×17
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Scarfed One  - Sculpture Ceramic - 33x33x13 

صفاء - نحت خزفي - 24×20×25
 Clarity - Sculpture Ceramic -24×20×25

ذات الوشاح - نحت خزفي - 33×33×13
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المحاولة - نحت خزفي - 32×20×15

Entity - Sculpture Ceramic - 47×20×33

كيان - نحت خزفي - 47×20×33

Attempt - Sculpture Ceramic - 32×20×15
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Warrior -  Sculpture Ceramic -  32×32×15

Determination Sculpture Ceramic 30×30×14
إصرار - نحت خزفي -30×30×14

المحارب -نحت خزفي -  32×32×15
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 Sky Features - Sculpture Ceramic 14×14×36 Wisdom - Sculpture Ceramic -  22×14×34

Melancholy - Sculpture Ceramic

29×20×27

شجن - نحت خزفي - 27×20×29 

ملامح السماء - نحت خزفي - 14×14×36الحكمة - نحت خزفي - 22×14×34 
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 Philosopher - Sculpture Ceramic 

26×20×25

Dream Sculpture Ceramic 36×22×25

الفيلسوف - نحت خزفي - ٢٥×20×26

حلم - نحت خزفي - 36×22×25
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Path  - Sculpture Ceramic - 30×21×23

Glove and Bird -  Sculpture Ceramic -  23×15×11

قفاز وطائر - نحت خزفي - 23×15×11 - نحت خرفي

طريق - نحت خزفي - 30×21×23  



29

Romantic Clown  - Mixed Media  - H75XD40  

H75XD40  - المهرج الرومانسي -  خامات متعددة
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Sunset Sculpture Ceramic 21×20×24

Migrant Sculpture Ceramic 21×21×20

غروب - نحت خزفي - 21×20×24

مهاجر - نحت خزفي - 21×21×20
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Step - Sculpture Ceramic - 23x11x24

Sculpture Ceramic 43×21×49 Virgin and Fish

خطوة - نحت خزفي - 23×11×24 

العذراء والسمكة - نحت خزفي - 43×21×49
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